
JAARVERSLAG 2018 / PROGRAMMA 2019 

 

 

INHOUDSOPGAVE 

      

 

Voorwoord voorzitter 

 

Inleiding        

 

Jaarverslag 2018 

Wat hebben we gedaan?        

Wat hebben we bereikt? 

Wat heeft het gekost?     

 

Onderzoekprogramma 2019  

Wat willen we bereiken?     

Wat gaan we doen?      

Wat gaat het kosten?     

 

     

Bijlage 1 Selectiecriteria RKC      

Bijlage 2 Groslijst RKC 

       



Voorwoord voorzitter 

 

2018 was voor de RKC een bewogen jaar. Er werd gewerkt aan drie onderzoeken, waarvan er twee in 

de VV werden behandeld (assetmanagement en duurzaamheid) en een derde in uitvoering werd 

genomen (rolinvulling VV met betrekking tot Aquon). Daarnaast achtte de RKC de tijd rijp om, 

halverwege de benoemingsperiode van drie jaar, een tussentijdse evaluatie uit te voeren naar het 

eigen functioneren en de effectiviteit. Die evaluatie hield de RKC nadrukkelijk de spiegel voor en naast 

positieve ervaringen werden ook expliciete verbeterpunten geagendeerd. Kernpunt daarbij vormt de 

verbetering van het contact tussen RKC en VV met betrekking tot de inhoud van het onderzoekswerk. 

De RKC ervaart dat momenteel ook als niet optimaal, zoals dat ook vanuit het fractievoorzittersoverleg 

wordt aangegeven.  

 

Ook 2019 wordt voor de RKC een enerverend jaar. Het verbeterproces in de samenwerking tussen VV 

en RKC zal zijn vervolg krijgen, de eerste stappen zijn reeds gezet in de vorm van een aangepast 

onderzoeksprotocol van de RKC waarin de verbeteringen op papier zijn verwoord. In de feitelijke 

toepassing zal de spreekwoordelijke ‘Proof of the Pudding’ zitten, met de afronding van het lopende 

Aquon-onderzoek als eerste casus. Daarnaast zullen ook de verkiezingen kunnen leiden tot een 

wijziging in de samenstelling van de commissie. En tot slot zal de RKC een nieuwe secretaris krijgen, 

de huidige gewaardeerde secretaris Kees van Rietschoten gaat met ingang van de nieuwe 

bestuursperiode zich volledig richten op zijn werk als bestuursadviseur. De RKC is Kees zeer 

erkentelijk voor het vele werk dat hij voor ons verzet heeft.  

 

Tot slot dank ik via deze weg de ambtelijke organisatie van Rijnland voor de prettige samenwerking in 

2018. Op naar 2019, op naar een nieuw enerverend jaar. 

 

Drs. H.J.W. Verdellen 

Voorzitter RKC Rijnland 

 

  



Inleiding 

 

De rekenkamercommissie is door de VV benoemd op 1 februari 2017. 

 

De missie van de rekenkamercommissie is een positieve bijdrage te leveren aan de kwaliteit van het 

bestuur van Rijnland. De RKC werkt aan deze missie door onafhankelijk onderzoek uit te voeren en 

op basis daarvan aanbevelingen aan de verenigde vergadering te doen. De RKC rapporteert aan de 

VV. Haar onafhankelijke positie wordt ingevuld met een positief-kritische houding ten opzichte van 

Rijnland. In publicaties van de RKC worden zowel de zaken die goed gaan als de zaken die 

verbetering behoeven toegelicht. Per onderzoek formuleert de RKC een specifieke doelstelling, 

afgeleid van de missie. 

 

De rekenkamercommissie toetst het gevoerde bestuur op drie onderdelen: 

a.   rechtmatigheid: voldoet de uitvoering aan de wettelijke kaders en regelgeving ? 

b.   doelmatigheid: zijn voorbereiding en uitvoering van beleid efficiënt verlopen ? 

c.   doeltreffendheid: zijn de beoogde effecten van het beleid ook daadwerkelijk behaald ? 

 

De rekenkamercommissie hanteert drie uitgangspunten bij haar onderzoek: 

a. zorgvuldigheid: betrouwbaarheid en volledigheid bij de verzameling van de relevante feiten 

b. objectiviteit: objectieve en gedegen analyse van de feiten 

c. transparante oordeelsvorming: beoordeling van feiten aan de hand van een expliciet normenkader 

 

De samenstelling van de RKC Rijnland en het rooster van aftreden zijn als volgt. 

 Benoemd op  Einde zittingsduur  

Externe leden
1
   

Hans Verdellen
2
 1 februari 2017 1 februari 2021 

Stijn Reinhard 1 februari 2017 1 februari 2021 

Oscar Gennissen  1 februari 2017 1 februari 2021 

Interne VV-leden    

Allie Blijleven 1 februari 2017 Gelijk aan zittingsduur VV
3
 

Niek van der Plas  1 februari 2017  Gelijk aan zittingsduur VV 

 

 

JAARVERSLAG 2018 

 

Wat hebben we gedaan?        

                                                           
1
 Artikel 3, lid 4 verordening rekenkamercommissie: ‘De leden van de commissie, die de verenigde vergadering uit haar midden 

kiest, worden benoemd voor een periode gelijk aan de lopende zittingsduur van de verenigde vergadering; externe leden 
worden voor een periode van vier jaar benoemd.’ 
 
2
 De voorzitter van de RKC Rijnland, de heer Verdellen, is ook lid van de rekenkamers van de gemeenten Heusden, Arnhem en 

Breda en van de rekenkamer van de provincie Zeeland.  
 
3
 De zittingsduur van de VV is tot 20  maart 2019 



In 2018 heeft de rekenkamercommissie de volgende onderzoeken uitgevoerd: 

 Assetmanagement 

 Duurzaamheid 

 VV-Aquon 

 Zelfevaluatie 

 

Onderzoek 2018-1  Assetmanagement 

De onderzoekopzet is op 31 januari 2018 ter kennisname voorgelegd aan VV. 

De centrale onderzoeksvraag voor dit onderzoek luidt als volgt:  

Wat is de doelmatigheid en doeltreffendheid van beleid en uitvoering met betrekking tot 

assetmanagement? 

De rekenkamercommissie heeft in een rekenkamerbrief vier aanbevelingen gedaan: 

 

Realiseer de koppeling tussen VV en ambtelijke organisatie op het gebied van assetmanagement via 

kaderstelling en controle 

Het is van belang om bij kaderstelling en beleidsvorming de PDCA-cirkel volledig te doorlopen en 

deze terug te laten komen in bijvoorbeeld het dashboard bij de jaarstukken. Door het doorlopen van 

deze cirkel worden doelen op hogere niveaus vertaald naar de rest van de organisatie. Dit 

ondersteunt het naleven van de ‘Governance’ met behulp van interne audits en het monitoren, meten, 

analyseren en evalueren van assetmanagementprestaties. Het in kwantitatieve en kwalitatieve zin 

toetsbaar maken van de methodiek is daarbij een te overwegen optie: voldoen aan standaards zonder 

te certificeren maar wel certificeerbaar te zijn. 

 

Kom tot kaderstelling en beleid met betrekking tot risicomanagement 

De rekenkamercommissie beveelt de VV aan om tot kaderstelling en beleid te komen op het gebied 

van risicomanagement. Aandachtspunten zijn daarbij onder andere de risicobereidheid, het 

weerstandsvermogen en de rolverdeling tussen bestuur en organisatie. Het is daarbij van belang de 

risicobereidheid zo te concretiseren dat het handvatten biedt voor het nemen van beslissingen door de 

hele organisatie. De VV kan daarvoor de randvoorwaarden aandragen. 

 

Actualiseer de kaderstelling en beleid met betrekking tot zelf doen en uitbesteden 

De rekenkamercommissie beveelt de VV aan de uit 2006 stammende kaderstelling en beleid te 

actualiseren op basis van huidige bestuurlijke prioriteiten. Het doel hiervan is te komen tot keuzes 

tussen zelf doen dan wel het uitbesteden van werkzaamheden, uitgaande van bestuurlijke prioriteiten 

anno 2018. Dan kan uitwerking worden gegeven aan de raakvlakken op gebieden als duurzaamheid, 

klimaat, energietransitie en innovatie. 

 

Leg aan de VV een plan van aanpak voor en rapporteer hierop 

De rekenkamercommissie beveelt de VV aan om het college opdracht te geven om binnen drie 

maanden aan te geven hoe uitwerking wordt gegeven aan de aanbevelingen 1, 2 en 3. 



 

In de vergadering op 4 juli 2018 heeft de VV kennis genomen van het rapport van de 

rekenkamercommissie.   

 

 

Onderzoek 2018-2  Duurzaamheid 

De onderzoekopzet is op 31 januari 2018 ter kennisname voorgelegd aan VV. 

De centrale onderzoeksvraag voor dit onderzoek luidt als volgt:  

Wat is de stand van zaken op het gebied van duurzaamheid binnen Rijnland, hoe verhoudt zich dit tot 

de afgesproken doelen en welke maatregelen zijn aanvullend mogelijk om de doelen te realiseren?  

De rekenkamercommissie heeft in een rapport twee aanbevelingen gedaan: 

 

Sluit de ontwikkelfase van duurzaamheid af en structureer de (volgende) fase van 

realisatie van duurzaamheid 

De RKC constateert dat Rijnland op meerdere sporen van duurzaamheid (vooral duurzame grond-, 

weg en waterbouw; energie; maatschappelijk verantwoord inkopen) resultaten heeft geboekt, doelen 

heeft gerealiseerd en zich bevindt in de fase van realisatie. De RKC beveelt de VV aan het college te 

verzoeken duurzaamheid in het beleid en de bedrijfsvoering van Rijnland verder te realiseren langs de 

volgende lijnen: 

1. Stel een overkoepelende en gedragen visie op duurzaamheid vast en maak in de 

samenwerking met provincies, gemeenten en economische sectoren concrete, toetsbare 

afspraken ter verbetering van duurzaamheid. 

2. Borg duurzaamheid als kernwaarde voor Rijnland. Betrek in de totstandkoming van deze 

visie de kennis en kunde van de medewerkers zodat de duurzaamheidsvisie 

daadwerkelijk een gedeelde visie wordt. Communiceer de visie zowel intern als extern. 

3. Stel een meerjarig duurzaamheidsprogramma op met concrete ambities, om binnen het 

bestuur tot heldere en transparante afwegingen te kunnen komen. Nu is er als het ware geen 

sprake van balans in de driehoek tussen ambities, tariefontwikkeling en schuldenlast door het 

ontbreken van concreetheid in de ambities op het gebied van duurzaamheid. Een concrete 

visie op duurzaamheid met bijbehorende duurzaamheidsmeerjarenbegroting en 

uitvoeringsprogramma kan wel voor deze balans zorgen en daarmee voor een evenwichtig 

afwegingskader voor de VV. 

4. Stel beleid vast voor het spoor circulaire economie, uitgaande van de transitieagenda 

Circulaire Economie en Grondstoffenakkoord. De inzet van Rijnland is volledig circulair in 

2050. 

 

Verbeter de informatiepositie van de VV inzake duurzaamheid 

Nu Rijnland de overstap kan maken van ontwikkelfase naar realisatiefase bij duurzaamheid beveelt de 

RKC aan: 



1. De sturende rol van de VV bij duurzaamheid te verbeteren door een 

duurzaamheidsprogramma vast te stellen voor de eerstkomende 2 tot 4 jaar, bestaande uit 

een concrete aanpak met praktisch bruikbare indicatoren, uitgewerkt naar gemeenten, 

bestuurlijke partners en het regionale bedrijfsleven. 

2. De controlerende taak van de VV bij duurzaamheid te verbeteren op basis van effect 

monitoring met kritische prestatie indicatoren (kpi’s) voor duurzaamheid. 

 

In de vergadering op 26 september 2018 heeft de VV ingestemd met de bestuurlijke reactie van het 

college.  

Het college onderschreef de aanbeveling van de RKC om de doelstellingen rondom duurzaamheid 

explicieter te formuleren. Het college tekende hierbij aan: overigens niet alleen met kwantitatief 

meetbare prestatie-indicatoren. Ook kwalitatieve doelstellingen maken onderdeel uit van het thema 

duurzaamheid.  

Het college gaf aan dat duurzaamheid en circulariteit expliciet In de Rijnlandse visie worden vermeld. 

Doorvertaling gebeurt stelselmatig in organisatie- en projectplannen op operationeel niveau.  

Het college zag het voorstel van een uitgewerkt meerjarig uitvoeringsplan met prestatie-indicatoren 

niet als het geëigende instrument. Het college pleitte voor programmering, uitvoering en 

verantwoording van duurzaamheid  in de bestaande Rijnlandse bestuursprogramma’s.  

Tot slot gaf het college aan: in najaar 2018 wordt het spoor circulaire economie nader uitgewerkt. 

Januari 2019 staat dit spoor op de agenda van de VV. 

 

 

Onderzoek 2018-3  VV-Aquon  

De rekenkamercommissie heeft onderzoek gedaan naar de verbonden partij Aquon en de positie van 

de VV. Het onderzoek is in 2019 nog in uitvoering. Het kan na de verkiezingen door de 

rekenkamercommissie (in vernieuwde samenstelling) worden afgerond. 

 

Zelfevaluatie van de rekenkamercommissie  

De zelfevaluatie is uitgevoerd door een onafhankelijke derde, Martha Buitenkamp (voorzitter van de 

Waterkring van de Nederlandse Vereniging van Rekenkamers en Rekenkamer-commissies en 

voorzitter van de rekenkamercommissie van het waterschap Zuiderzeeland). 

De rekenkamercommissie heeft eind 2018 de volgende aanbevelingen geformuleerd: 

Interne werkwijze  

 Voor zover historische kwesties het functioneren nadelig beïnvloeden: sluit deze - op welke 

wijze dan ook - af.  

 Bespreek de taakverdeling en de rollen van de voorzitter, de externe leden en de interne 

leden 

 Denk na over de wijze en frequentie van contact met de (verschillende) niveaus in de 

organisatie, zowel tijdens een onderzoek als rondom algemene kwesties   

 Neem de tijd en ruimte om een onderzoek goed op te zetten 



 Neem in de vergadering ruimte om te reflecteren op de eigen werkwijze en op algemene 

thema’s zoals bijvoorbeeld onafhankelijkheid.  

 

Onderzoeksprotocol/reglement 

 Spreek aan de hand van het onderzoeksprotocol en reglement van orde van de 

rekenkamercommissie de werkwijze tijdens de onderzoeken goed met elkaar door.  

 Verduidelijk en concretiseer het onderzoeksprotocol en het reglement. 

 Ga werken met onderzoeksleiders en bespreek vooraf wat er van de onderzoekers wordt 

gevraagd en wat des rekenkamers is. Vervul daarin de rol van opdrachtgever.  

 

Relatie met de VV 

 Ga met de VV in gesprek om te onderzoeken waar weerstand zit en wat daar eventueel aan 

gedaan kan worden 

 Zorg ervoor dat de door de rekenkamercommissie gehanteerde werkwijze aansluit bij de 

wensen en verwachtingen van de VV. Ga daarover in gesprek met de VV. 

 Zorg ervoor in het inwerkprogramma van de nieuwe VV terecht te komen. 

 Zorg ervoor dat het nieuwe bestuur de rekenkamercommissie tegemoet kan treden op basis 

van heldere verwachtingen en heldere afspraken over onderwerpen en werkwijze.  

 

De rekenkamercommissie heeft de aanbevelingen op 12 november 2018 besproken met de 

fractievoorzitters. De volgende conclusies zijn getrokken: 

 

Rol van de RKC 

- aandacht voor onduidelijke vraagstelling (vraag door !) waardoor verkeerde discussies kunnen 

ontstaan 

- besteed aan de voorkant meer energie in de vraagstelling 

- doe niet meer dan wordt gevraagd / meer in balans met wat de VV wil 

- VV heeft wel eens moeite met de onafhankelijke rol van de RKC; vraag is of dat terecht is 

 

Rapporten 

- inhoudelijke probleemstelling wordt gemist en daardoor ook de dialoog 

- wees zo concreet mogelijk in de rapportages 

- geef duidelijk de bestuurlijke discussiepunten aan 

- handelingsperspectief wordt gemist in rapportages 

- presentaties zo concreet en beknopt mogelijk; toespitsen  

  op de bestuurlijke issues  

 

Proces  

- VV ervaart het als ‘veel zenden’ vanuit RKC 

- ook tussentijds vragen stellen  



- rol interne leden is niet voor iedereen duidelijk 

 

Werkwijze Rijnland  

- RKC in verdrukking bij agendasetting 

- te weinig ruimte en tijd in VV om goede discussie te voeren 

- moet D&H wel eerst haar mening geven / D&H sorteert voor 

- behandeling rapporten via commissies laten lopen. 

 

Vanuit de RKC wordt aangegeven dat de VV bij de start van de RKC is meegenomen en is het 

programma opgehaald, waarvan de actualiteit kan wijzigen. De RKC zou voorstander zijn van een 

hogere frequentie van contact met de fracties (bijv. bijwonen fractievoorzittersoverleg waar wordt 

bijgepraat over de stand van zaken; wat speelt er; en terugleggen van onderzoeks- vragen).  

 

 

Wat hebben we bereikt?  

Met de uitgevoerde onderzoeken heeft de RKC de informatiepositie van de VV versterkt met 

betrekking tot de onderwerpen assetmanagement en duurzaamheid. Daarnaast is een proces in gang 

gezet wat moet leiden tot een versterking van de relatie tussen RKC en VV. Zowel uit de uitgevoerde 

zelfevaluatie als uit contacten met het fractievoorzittersoverleg volgt dat op dat vlak ruimte voor 

verdere verbetering zit. Het gaat daarbij om zaken als onderwerpselectie, afstemming van de 

vraagstelling, betrokkenheid tijdens het onderzoeksproces en de wijze van behandeling van RKC-

rapporten in de VV. In 2019 moeten de resultaten hiervan geoogst worden, in nauwe samenwerking 

tussen de RKC en de nieuwe VV.   

 

 

Wat heeft het gekost? 

Het voorgaande heeft geleid tot de volgende realisatie in het jaar 2018. 

Vergoeding leden RKC 33.563 

Inschakeling externe bureaus 97.816 

Overige  1.500 

Totale kosten  132.879 

 

De kosten komen ten laste van de afdeling Staf, Bestuur en Directie. Zij worden gerekend tot de 

bestuurskosten van Rijnland. 

 

Toelichting: 

Ad.1: De vergoeding van de leden is inclusief BTW, omdat de belastingdienst verlangt dat BTW ad 

21% in rekening wordt gebracht over de vergoedingen aan de drie externe leden van de 

rekenkamercommissie. De twee interne VV-leden ontvangen geen separate vergoeding voor het werk 

voor de rekenkamercommissie. 

Ad.2: De rekenkamercommissie heeft zich in 2017 door drie externe bureaus laten bijstaan. 



Ad.3: De post overige bestaat uit lidmaatschap NVRR (Nederlandse Vereniging van Rekenkamers en 

Rekenkamercommissies). 

 

 

Onderzoekprogramma 2019 

 

Wat willen we bereiken?     

De RKC heeft als functie bij te dragen aan de kwaliteit van het bestuur van het hoogheemraadschap 

van Rijnland. Zij doet daartoe aanbevelingen die zijn gebaseerd op onderzoek.  

De rekenkamercommissie richt haar onderzoek op die beleidsterreinen en die aspecten van de 

bedrijfsvoering van het hoogheemraadschap, waarop zij risico’s voor de doeltreffendheid, 

doelmatigheid en rechtmatigheid ziet en waar de meerwaarde van RKC-onderzoek het grootst is.  De 

selectiecriteria van de rekenkamercommissie staan in bijlage 1. De groslijst van de 

rekenkamercommissie is opgenomen in bijlage 2. 

 

De rekenkamercommissie voert regelmatig overleg met het hoofd van de afdeling Concern control van 

het hoogheemraadschap van Rijnland om te komen tot een wederzijdse uitwisseling, uitgaande van 

ieders verantwoordelijkheid voor onderzoek naar rechtmatigheid, doelmatigheid en doeltreffendheid.  

De afstemming betreft onderzoek naar doelmatigheid/doeltreffendheid, audits, 

rechtmatigheidsonderzoek en onderzoek in opdracht van het college (artikel109a Waterschapswet).  

 

De rekenkamercommissie laat zich niet alleen bijstaan door externe deskundigheid, maar zoekt 

nadrukkelijk ook samenwerking met de interne deskundigheid van het hoogheemraadschap van 

Rijnland. De inmiddels hiermee opgedane ervaringen zijn bijzonder positief. 

 

 

Wat gaan we doen in 2019? 

Na de waterschapsverkiezingen op 20 maart 2019 zal de rekenkamercommissie, zodra deze voltallig 

is, onderwerpen van onderzoek selecteren, na overleg met de VV.   

De waterschapsverkiezingen hebben gevolgen voor de bezetting van de rekenkamercommissie. Naar 

verwachting zal het college de VV vragen om de vacatures voor de twee interne leden te vervullen; en 

de SAD vragen om te voorzien in de vacature van ambtelijk secretaris.  

 

  



Wat gaat het kosten in 2019 ? 

Het voorgaande heeft geleid tot de volgende begroting voor 2019. 

 

Vergoeding leden RKC 30.000 

Inschakeling externe bureaus 30.000 + p.m. 

Overige  1.500 

Totale kosten  61.500 

 

De kosten komen ten laste van de afdeling Staf, Bestuur en Directie. Zij worden gerekend tot de 

bestuurskosten van Rijnland.  

 

 

 

  



BIJLAGE| 1 SELECTIECRITERIA VAN DE REKENKAMERCOMMISSIE 

 

De RKC hanteert de volgende criteria bij de beoordeling wat wel/niet in aanmerking komt voor 

onderzoek: 

1. De onderwerpen gaan over zaken die door het waterschap te beïnvloeden zijn. 

2. De onderwerpen geven de RKC aanleiding voor ‘onderbouwde twijfel’. 

3. De onderwerpen moeten maatschappelijk (is niet altijd publiek) relevant zijn. 

4. De onderwerpen hebben een groot financieel belang. 

5. De onderwerpen sluiten aan op de visie, doelen en beleidsprioriteiten van het waterschap. 

6. De onderzoeken moeten bruikbare leereffecten opleveren voor AB en VV. 

7. De onderwerpen spelen ook bij de andere waterschappen. 

8. De onderwerpen hebben een hoog risicoprofiel, waarin over het algemeen weinig inzicht 

bestaat. 

9. De onderwerpen zetten niet de interne bedrijfsvoering centraal (deze is hoogstens een 

verklarende factor) 

10. De onderwerpen worden gespreid over meerdere beleidsterreinen. 

 

Een onderwerp van onderzoek hoeft overigens niet aan alle criteria te voldoen. De criteria vormen een 

leidraad voor de rekenkamercommissie bij de selectie van onderwerpen.  

 

 

 

 

  



BIJLAGE| 2 GROSLIJST 

 

Na  de benoeming op 1 februari 2017 is de rekenkamercommissie aan de slag gegaan met: 

. opstellen van onderzoekprotocol (zie www.rijnland.net, pagina rekenkamercommissie)  

. contacten met VV 

. onderzoek ten behoeve van de VV 

 

Ter oriëntatie zijn in 2017 gesprekken gevoerd met de werkgroep vernieuwend besturen en de 

commissie BOD. Op basis van de gedane suggesties voor onderzoek heeft de rekenkamercommissie 

een groslijst opgesteld (zie hieronder). 

 

1. Duurzaamheid en innovatie (uitgevoerd in 2018) 

Hoe gaat Rijnland om met duurzaamheid & innovatie: op welke gebieden, met welke successen en 

hoe verhoudt zich dit tot wat andere waterschappen op het gebied van duurzaamheid & innovatie 

doen? Leidt dit tot inzicht in onbenutte kansen? 

 

2. Sturing door VV (uitgevoerd in 2017) 

Welke sturingsmogelijkheden heeft de VV en in welke mate wordt daar gebruik van gemaakt. Zijn 

deze mogelijkheden voldoende passend bij de rol van de VV als algemeen bestuur? Wat betekent dit 

voor de bestuurlijke informatievoorziening? Naast instrumenten gaat het daarbij ook om zaken als 

agendavorming, politieke prioritering en feitelijke rolinvulling (=gedrag).  

 

3. Projecten 

Hoe geeft de VV invulling aan zijn kader stellende en controlerende rol bij langdurige complexe 

projecten, mede in relatie tot het budgetrecht (kredietstelling en onderliggende ramingen). Wat zijn 

(on)mogelijkheden, zonder te willen inmengen in de rollen van het college en de organisatie? Hoe 

doen andere waterschappen en ondernemingen in de profit sector (bv. civiele aannemers) dit? 

 

4. Kwaliteitsniveau en economie (kosten-baten) van de taakuitvoering 

Wat moet Rijnland minimaal doen en wat doet ze in de praktijk? Vloeit een eventueel verschil voort uit 

politiek-bestuurlijke sturing? Wie of wat bepaalt het ambitieniveau van de uitvoering, gelet op de 

kerntaken van Rijnland? Zijn dit vooral interne of ook externe factoren, zoals regelgeving van EU (zie 

kaderrichtlijn water)? Wat is de positie van de VV hierin? 

 

5. Inkoopbeleid 

Hoe professioneel is het inkoopbeleid van Rijnland en de uitvoering ervan? Is dit beleid een vertaling 

van recente marktontwikkelingen, wordt daar op ingespeeld? Is de inkooporganisatie voldoende 

professioneel? In hoeverre vormen Europese regels een belemmering om eigen Rijnlands beleid te 

vormen en uit te voeren? 

 



6. Samenwerking 

De positie van de VV in relatie tot verbonden partijen en andere samenwerkingsvormen: hoe vindt 

sturing en controle plaats? Is er sprake van grip? De VV blijft aanspreekbaar op het reilen en zeilen 

van verbonden partijen en samenwerkingspartners, maar kan zij daar ook sturing aan geven en 

controle op uitoefenen, passend bij haar rol? Is het onderscheid tussen klant en eigenaar daarbij 

relevant? In hoeverre worden de resultaten van verbonden partijen vertaald in prestatie-indicatoren? 

 

7. Participatie 

Rijnland heeft participatie en van buiten naar binnen werken hoog in het vaandel staan. Wat betekent 

deze omslag, ook in financiële zin? Wat zijn de kosten en baten van participatie? Wat zijn de kosten 

en baten van communicatie? 

 

8. Beleid en uitvoering met betrekking tot informatieveiligheid en privacy ( uitgevoerd in 2017) 

Hoe doelmatig en doeltreffend is het? Wordt voldaan aan de relevante wet- en regelgeving, ook gelet 

op ontwikkelingen in de nabije toekomst (digitale dienstverlening, Europese privacy regelgeving etc.)? 

In hoeverre beoordelen accountant en de afdeling Concern control de informatieveiligheid? Worden 

PIA’s uitgevoerd? In hoeverre verlangt Rijnland informatieveiligheid van de verbonden partijen BSGR 

en Het Waterschapshuis? 

 

9. Inhuur via kredieten versus formatie 

Nog nader in te vullen. 

 

10. Kaders en keuzes 

Aanleiding is de nota “Kaders voor het Waterbeheerplan 5, Achtergronddocument 2 Kaders en 

keuzes”4
 In deze nota is voor de planperiode 2016-2021 uitgewerkt welke kaders voor het regionale 

waterbeheer gelden en welke keuzes hierin door Rijnland zijn te maken. Er wordt onderscheid 

gemaakt naar strategische, tactische en operationele doelen, met daarin een verschillende rol voor 

Rijnland en verschil in vrijheidsgraden. Deze nota is van belang omdat continue afstemming met 

kaderstellers en collega waterschappen noodzakelijk is om tot komen tot haalbare en betaalbare 

strategische doelen en daarvan afgeleide tactische doelen (p6 van Nota). 

Onderzoeksvragen: 

a. Kent de VV deze nota?  

b. In hoeverre is VV betrokken bij invullen van deze kaders en keuzes? 

c. Hoe kan de VV beter haar rol nemen in concretiseren van kaders en keuzes?  

 

11. Rijnland als regisseur 

Op verschillende dossiers moet Rijnland een keuze maken waar het zelf wil uitvoeren en waar het wil 

optreden als regisseur. (zie Versterken van participatie en omgevingsgerichtheid). 

Onderzoeksvragen: 

                                                           
4
 https://www.rijnland.net/plannen/downloads-plannen/achtergronddocument-2-kaders-en-keuzes.pdf/view 



a. Hoe wordt de keuze tussen wel en niet zelf uitvoeren door Rijnland gemaakt 

b. Is deze keuze effectief en efficiënt (bijvoorbeeld op basis van case studie). 

 

12. Ondersteuning algemeen bestuur 

Het algemeen bestuur van een waterschap wordt gevoerd door vaak goed opgeleide mensen met 

drukke banen en of gezinnen. En alhoewel ze functioneren in een monistisch systeem, staan ze 

tegenover een college ondersteund door een groot ambtelijk apparaat. 

Hierdoor zou ongelijkheid kunnen ontstaan, bijvoorbeeld in beschikbare of verwerkbare informatie, 

geen gelegenheid om zich in bepaalde materie nader te verdiepen. Maar ook hand en spandiensten 

(denk aan notulen, agenda coördinatie, enig nazoekwerk) zouden er aan kunnen bijdragen dat een 

bestuurder effectiever en efficiënter wordt. 

Onderzoeksvraag: in hoeverre zou (dedicated) ondersteuning een algemeen bestuur van Rijnland 

kunnen helpen effectiever en doelmatiger te besturen? 

 

13. Asset Management (uitgevoerd in 2018) 

Enige jaren geleden is bij Rijnland met energie ingezet op het fenomeen assetmanagement. Wat is 

assetmanagement? Wat waren de verwachtingen? Heeft assetmanagement aan doelmatigheid en 

effectiviteit gebracht wat er van werd verwacht? 

 

14. Natuurvriendelijke oevers 

Eind 2017 komt bij Rijnland een evaluatie beschikbaar, die een startpunt kan zijn voor een eigen 

analyse (als daarvoor aanleiding is). Rijnland is één van de financiers van de studie
5
. 
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 https://www.naturetoday.com/intl/nl/nature-reports/message/?msg=23659 
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